
 

 

EKONOMIKA 

Inflace v březnu zpomalila. Podle analytiků to ale plán na ukončení 
intervencí ČNB neohrozí 

Průměrná mzda v Česku loni dosáhla 26 467 

korun. Tedy o 860 korun více než v roce 2014. 

Lidem ale pomohl velmi nízký růst cen, takže 

reálně jejich kupní síla vzrostla o 3,1 procenta. 

Dynamika mezd postupně roste. V samotném 

čtvrtém čtvrtletí možná i díky štědřejším 

vánočním odměnám vzrostly reálné výdělky     

o 3,8 procenta. 

"Růst mezd očištěný o inflaci byl nejvyšší 

od roku 2007. Jedním důvodem je obecně 

dobrá ekonomická situace podnikové sféry, 

která vytváří poptávku po nové pracovní síle. 

Druhou je zvyšování minimální mzdy," říká 

analytik UniCredit Bank Pavel Sobíšek. 

Výdělky rostou jen nepatrně rychleji v soukromých firmám, přidává ale i státní sektor. Nejvyšší 

mzdy i nadále zůstávají v bankovním sektoru, následují  IT a telekomunikace. V obou případech se 

průměr pohybuje mírně pod 50 tisíc korun měsíčně. Naopak nejméně si lidé vydělají v ubytování    

a pohostinství, kde průměrná hrubá mzda není ani 15 tisíc korun, částečně kvůli spoléhání na přijaté 

spropitné. Mzdy v tomto nejhůře placeném oboru ale loni rostly nejrychleji, a to o 6,6 procenta, což 

bylo i důsledkem zvýšení minimální mzdy. Naopak zmíněné nejlépe placené obory patří mezi ty       

s nejnižším růstem. 

 Více na http://ihned.cz 

DANĚ 

Daňové slevy na děti vzrostou, rodiče si více peněz odečtou i zpětně 
Vládní návrh na další zvýšení daňových slev 

za druhé a každé další dítě schválili po 

poslancích i senátoři. Změna se přitom dotkne 

už příjmů za letošní rok. Ministerstvo financí  

a vláda si neohlídaly termíny tak, aby 

parlament stačil novelu schválit ještě do konce 

roku 2015, lidé ale o vyšší slevu ze začátku 

roku nepřijdou. 

Pro první dítě v rodině se daňová sleva 

nemění, zůstane na 13 404 korunách ročně.     

U druhého dítěte stoupne o 100 korun 

měsíčně na 17 004 korun ročně, u třetího        

a dalšího dítěte o 300 korun měsíčně na 20 604 korun ročně. 

Novela začne platit na jaře. Rodiče dvou a více dětí si zatím z příjmů ze zaměstnání odečítají       

v měsíčních zálohách slevy roku 2015. O vyšší slevy za první měsíce roku 2016 ale nepřijdou.      

"K dorovnání dojde při ročním zúčtování, které zaměstnavatelé budou dělat na začátku roku 2017," 

říká Petra Petlachová, mluvčí Generálního finančního ředitelství. 

Slevu, oficiálně zvanou daňové zvýhodnění na vyživované dítě, zvýšila vládní koalice ČSSD, 

ANO a KDU-ČSL už pro rok 2015, a to o 200 korun měsíčně na druhé dítě a o 300 korun na třetí     

a každé další dítě. Podmínkou pro využití slevy je, že jde o takzvané vyživované dítě, žijící              

s poplatníkem daně ve společné domácnosti. 

A se zvýšením se počítá také od roku 2017, vláda tak plní dohodu z programového prohlášení. 

Příští rok by tak mělo zvýhodnění na druhé dítě stoupnout o dalších 200 korun měsíčně a na třetí      

a každé další dítě o 300 korun měsíčně ve srovnání s letošním rokem. 

Více na  http://ihned.cz 

BANKY 

Banky chystají "splátkové karty". Zákazník si vybere, zda nákup zaplatí 
rovnou, nebo si platbu rozloží 

Tuzemské banky se chystají ve velkém rozjet možnost nákupů na dluh. Začnou nabízet                  

LIDÉ 

Lukáš Němec se stal novým 
předsedou představenstva 

společnosti Erste Grantika Advisory 
Novým předsedou 

představenstva společnosti 

Erste Grantika Advisory 

(EGA) je od 15. března 

2016 Lukáš Němec. V 

Grantice není nováčkem, 

do společnosti přišel v 

roce 2006 a od roku 2010 

je členem představenstva. 

Ve funkci nahradil 

Marcela Babczinskeho. 

Ve společnosti EGA začal pracovat jako 

projektový manažer se specializací na zakázky 

korporátního sektoru. Postupně se dostávala do 

vedoucích pozicí projektového management. 

Patří mezi zakladatele pobočkové sítě EGA. 

Lukáš Němec vystudoval Regionální rozvoj 

na Slezské univerzitě, později přešel na       

VŠB-TU, kde vystudoval veřejnou ekonomiku. 

V rámci studií absolvoval zahraniční stáže       

v Irsku a Belgii. 

TIPY 

Zajímavou příležitostí zůstávají 
dividendy 

Vývoj na akciových 

trzích byl v prvním 

čtvrtletí velmi hektický. 

Nejprve razantně oslabily, 

zhruba v polovině února 

začaly opět růst. 

Klesající zisky řady 

společností ovšem naznačují, že je zřejmě 

období pravidelných dvouciferných ročních 

výnosů minulostí. Zdá se, jako by se na 

akciových trzích se zpožděním uskutečňoval 

scénář známý jako Nový normál, který načrtl 

po globální finanční krizi Mohamed El-Erian. 

Bývalý výkonný a investiční ředitel největšího 

dluhopisového fondu na světě PIMCO tehdy 

vycházel z předpokladu, že vlády budou muset 

snížit velký objem dluhů, a to patrně zvýšením 

úspor, což zpomalí ekonomický růst. To se 

mělo odrazit v nižším růstu akcií, které by 

vynášely v průměru kolem sedmi procent 

ročně. Tahounem akciových zisků měly být 

hlavně dividendy. 

Význam firem, jež vyplácejí pravidelně 

atraktivní dividendy, nesporně stoupl. Některé 

akciové trhy, zejména americký a německý, 

nicméně rostly v posledních letech daleko 

rychleji, než předvídal El-Erian. 

To je samozřejmě dlouhodobě těžko 

udržitelné. Naskýtá se však otázka, kdo by při 
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rostoucí nejistotě na finančních trzích              

a nulovém, či dokonce záporném růstu cen 

sedmiprocentní výnos nebral. Enormní zisky 

dál nabízejí především některé exotické trhy. 

Například akciový index caracaské burzy 

vzrostl za poslední rok téměř o 170 procent. 

Investoři se ale obvykle podobným zemím,     

v nichž panuje silná politická nejistota, 

vyhýbají a preferují spíše vyspělé trhy. Výnosy 

jsou na nich sice nižší, totéž ale platí                 

i o rizicích, jež musí investor podstoupit. 

Více na http://ihned.cz 

V s a d i t  d l o u h o d o b ě  n a 
biotechnologie se vyplácí 

Kdo hledá investice s vysokým výnosem, 

neměl by opomenout akcie biotechnologických 

a zdravotních firem nebo fondy, které do nich 

investují. 

Od druhé poloviny loňského roku se sice 

fondům, které investují právě do 

biotechnologií a zdravotnictví, příliš nedaří, 

dlouhodobé výsledky ovšem ukazují, že vsadit 

na tyto fondy dává smysl. 

Firmy zaměřené na tento sektor totiž 

využívají významné objevy, k nimž došlo při 

výzkumu lidského genomu a v imunoterapii. 

Díky nim vznikla řada nových velmi účinných 

léků. Jak ale také upozorňuje analytik firmy 

Moneco Jiří Mikeš, výroba těchto léků je často 

velmi drahá. A americký Úřad pro kontrolu 

potravin a léčiv (FDA), evropský úřad či jiní 

regulátoři nemusí jejich uvedení na trh vždy 

povolit. Jde také o neprobádanou cestu, která 

může skončit neúspěchem. 

Biotechnologie a zdravotnictví přesto 

zůstávají pro část investorů velmi lákavé. 

Důležitou roli hraje stárnutí populace, jíž by 

měla řada nově vyvinutých léků pomoci. 

Sledovat a pochopit dění v tomto oboru není 

snadné, firmy občas "zaplatí" za neúspěch 

výrazným poklesem ceny svých akcií.               

I zkušený investor by měl proto zvážit, zda      

k investici raději nevyužít fond, který lépe 

rozkládá riziko spojené s případnou ztrátou. 

Na českém trhu nabízí fondy zaměřené na 

biotechnologie a zdravotnictví společnosti 

Franklin Templeton a také například NN 

Investment Partners, Fidelity International, 

KBC, Raiffeisen, ČP Invest a skupina Erste. 

Více na http://ihned.cz 

 

  

k platebním kartám novou funkci, která lidem umožní se rozhodnout, jestli za nákup zaplatí 

rovnou, nebo si ho rozloží do několika pravidelných měsíčních splátek. 

Nová služba, o které se na trhu mluví jako o splátkování nákupů, má bankám umožnit získat víc 

úvěrů. Mohou si tím také snížit výpadek příjmů z platebních karet, o které letos přišly kvůli 

evropské regulaci poplatků za platby od obchodníků. 

Nová funkce na kartě bude fungovat tak, že když klient zaplatí za nákup, bude si moct pomocí 

jednoho kliku v internetovém nebo mobilním bankovnictví částku rozdělit do pevných měsíčních 

splátek. 

Z vyjádření bank vyplývá, že službu chtějí zavést na kreditních i debetních kartách, ze kterých 

klienti čerpají peníze ze svého osobního účtu. Doposud se v Česku objevovala tato možnost jenom 

velmi omezeně, a to ke kreditním kartám Citibank a Home Creditu. 

Na prosazení "splátkových karet" v tuzemských bankách intenzivně pracují obě mezinárodní 

karetní asociace MasterCard i Visa. "Tento nový produkt může být alternativou oblíbeného 

splátkového prodeje, protože bude pohodlný, jednoduchý a velmi rychlý," říká Miroslav Lukeš, šéf 

MasterCard v Česku. 

Přípravy na rozjetí nové služby potvrzují významné banky. "Ve druhém pololetí ji nabídneme 

klientům. Nejprve na kreditních kartách," uvádí Tomáš Zavoral, mluvčí Raiffeisenbank. 

"Komerční banka plánuje zpřístupnit splátkovou funkci na kartách v průběhu příštího roku," 

potvrdil její mluvčí Pavel Zúbek. Přípravy běží i v UniCredit Bank. 

Více na http://ihned.cz 

Banky loví Čechy na levné půjčky. Nejlepší nabídky úroků začínají pod 
šesti procenty ročně 

Dříve banky lákaly klienty na výhodnější úroky na vkladech. Teď se o zákazníky přetahují 

výrazným zlevněním spotřebitelských půjček. Nejlepší nabídky úroků aktuálně začínají pod šesti 

procenty ročně. To je úroveň, která nikdy předtím v Česku nebyla. Cena vypůjčených peněz se tím 

podle ukazatele RPSN, který zahrnuje i všechny další poplatky spojené s úvěrem, dostala i pod      

10 procent ročně. 

Představitelé bank potvrzují, že konkurence ve spotřebitelských půjčkách přitvrdila. "Současné 

akce bank se snaží přimět nové klienty, aby si od nich vzali půjčku," říká Ondřej Hák, ředitel 

úvěrových produktů Equa bank. 

Až donedávna na levnější půjčky lákaly hlavně nové banky Air Bank, Equa, mBank a Zuno.        

V únoru k nim ale přibyla i první z velkých bank GE Money, u níž minimální úrok začíná od        

5,9 procenta. Tato banka je nyní na prodej a zřejmě se snaží posílit své úvěrové portfolio. Na její 

krok už ale zareagovaly další banky. 

Ve statistikách ČNB ještě letošní výrazné zlevnění půjček není vidět. Poslední údaj, který 

centrální banka zveřejnila, ilustruje situaci na konci ledna − tehdy byly průměrné úroky v celém 

sektoru 11,71 procenta a RPSN přes 12 procent. 

Banky přitom čím dál naléhavěji řeší, kam umístit přebytečnou likviditu. Podíl poskytnutých 

úvěrů na vkladech je kolem 70 procent a ukládání přebytečných peněz u centrální banky nebo do 

státních dluhopisů jim vzhledem k fakticky nulovým úrokům s vylepšením příjmů a udržením 

ziskovosti nyní nepomůže. Nově se proto banky snaží víc rozhýbat spotřebitelské půjčky, které jsou 

pro ně i při současných nižších sazbách nejlukrativnější ze všech druhů půjček. Celkový objem 

spotřebitelského financování dle statistik ČNB dosud spíše stagnuje. 

Více na http://ihned.cz 

Air Bank postavila bezkontaktní bankomaty. Bez PIN ale vybrat nepůjde 
Bezkontaktní výběry z bankomatů chce letos spustit 

Air Bank, konkurence zatím takovou službu v Česku 

nenabízí. Lidé nebudou muset vkládat kartu do čtečky, 

stačí pouze přiložení, nicméně zadání kódu PIN zůstane 

povinné. Výhodou je, že si takto vybere i majitel 

bezkontaktní nálepky.  

"Kvůli bezpečnosti budeme u všech bezkontaktních 

výběrů vyžadovat zadání PIN, tedy i u výběrů do        

500 korun," potvrzuje mluvčí Air Bank Vladimír 

Komjati. "U karet si PIN lidé běžně pamatují, u nálepek 

to chceme usnadnit tím, že jim i u nich časem umožníme zvolit si kód podle vlastního výběru přímo 

v jejich internetovém bankovnictví," dodává.  

Air Bank už v Praze a Brně postavila první tři bankomaty, které jsou čtečkami pro bezkontaktní 

výběry vybaveny. Chystá se přidat i další. 

Ke spuštění bezkontaktních výběrů ale dojde až během několika měsíců. Jejich zprovoznění totiž 

vyžaduje softwarové úpravy na straně dodavatele bankomatů Wincor Nixdorf a společnosti Global 

Payments, která transakce z bankomatů zpracovává. 

Nové čtečky do budoucna umožní i výběry s pomocí mobilních telefonů vybavených technologií 

NFC. 

Více na http://ihned.cz 
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